
»ميانگين معدل دانش آموزان كش�ور 11/5 اس�ت« 
رئيس كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس در حالي 
اخيراً اين خبر را عنوان كرده اس�ت ك�ه پيش از اين 
كبگانيان، دبير ستاد راهبري نقشه جامع علمي كشور 
نيز نتايج عملكرد دانش آموزان ايراني را در آزمون هاي 
بين المللي تيمز و پرلز در دو حوزه رياضيات و خواندن 
و نوشتن بس�يار نگران كننده و نش�ان دهنده افت 
شديد دانسته بود. به منظور بررسي واقعيت وضعيت 
آموزشي كش�ور و دلايلي كه موجب ش�ده شرايط 
تحصيلي دانش آموزان اين مقدار افت كند، به سراغ 
ابراهيم سحرخيز، معاون اس�بق متوسطه آموزش 
و پرورش رفت�ه و با وي ب�ه گفت  و  گو نشس�ته ايم. 

چه مقدار اي�ن وضعيتي كه درب�اره افت 
بسيار شديد معدل دانش آموزان گفته شده 
واقعيت دارد؟ كرونا چقدر اين وضعيت را 

تشديد كرده است؟
هر چند كرونا اين مسئله را تشديد كرده ولي يك وضعيت 
پايداري داريم كه قبل از كرونا هم وجود داشت. چند تا 
شاخص داريم كه اين شاخص ها مي  توانند مهارت هاي 
مورد انتظ��ار را در آموزش  و  پ��رورش اندازه گيري كند. 
مثلًا يكي از اين مهارت ها سواد خواندن و نوشتن است 
و انتظار داريم، وقتي به ي��ك دانش آموز كلاس چهارم 
ابتدايي چندتا متن مي  دهيم بتوان��د آنها را روان خواني 
كند؛ آزمون هاي بين المللي به نام تيمز و پرلز هم در اين 
خصوص داريم، مثلًا پرلز همين سواد خواندن و نوشتن 

را اندازه گيري مي  كند. 
دليل اينك��ه ما روي اي��ن آزمون ها تأكي��د مي  كنيم، 
فقط اين نيس��ت كه اين آزمون ها بين المللي هستند، 
چون از نظ��ر بين المللي هم فقط 40 يا 50 كش��ور در 
آن شركت مي  كنند، منتها كشورهايي هستند كه در 
آموزش و پرورش س��رآمد و پيشرواند، ولي يك ملاك 
است. تا قبل از كرونا براس��اس اين آزموني كه هر چند 
سال يكبار هم برگزار مي  شود 35 درصد دانش آموزان 
دوره ابتدايي ما براساس نمراتي كه كسب كرده بودند، 
حتي سواد خواندن و نوشتن را نداشتند و به اين مهارت 
نرس��يده بودند، حال براس��اس آخرين اطلاعاتي كه 
دارم اين آمار 44 درصد اس��ت، يعني ب��ه اين تعداد از 
دانش آموزان پايه چهارم ابتدايي اگر يك متن بدهيم 

قدرت خواندن ندارند. 
اطلاعات ديگري ك��ه مي  توان به عنوان يك ش��اخص 
ديگر مدنظر قرار  داد، همين نمراتي اس��ت كه سازمان 
سنجش اعلام مي  كند؛ سازمان س��نجش هر سال بعد 
از كنكور آناليز نمرات را در گروه هاي آموزشي مختلف 
مانند رياضي، تجربي، انساني و هنر منتشر مي  كند كه 
اگر نمرات دروس تخصصي و پايه را لحاظ كنيد، در قالب 
يك سي دي با تحليل و آناليز به تفكيك در اختيار آموزش 
و پرورش اس��تان ها قرار مي  دهد؛ ما وقتي اين آناليز را 
بررس��ي مي  كنيم، مي  بينيم حتي نمره ادبيات فارسي 
دانش آموزان در كنكور سراسري هم زير صفر است و نمره 
منفي گرفته اند، در دروسي مانند رياضي، شيمي و فيزيك 
كه البته فاجعه است؛ هر چند افرادي هم داريم كه جزو 
نفرات برتر قرار  مي  گيرند. ب��ه ياد دارم يك زماني گفته 

مي  شد ميانگين رياضي ما منفي 5 است. 
امتحان بعدي كه مي  توان به آن در خصوص ارزشيابي 
وضعيت دانش آموزان متكي بود، امتحان نهايي هماهنگ 
كش��وري پايه دوازدهم است. س��ال هاي سال است كه 
معدل ما روي 12 قفل است. حالا ممكن است در سال 
كرونايي هم نيم نمره اي افت داشته باشيم، ولي ميانگين 
در چند سال اخير همان 12 بود. اين امتحان يك امتحان 
تقريباً هماهنگ با سؤالات يكسان است كه در يك ساعت 
زماني برگزاري مي  شود، هر چند دقت كنكور را ندارد و در 
تصحيح سؤالات تشريحي هم ممكن است معلمان با هم 
تفاوتي داشته باشند، اما چون هماهنگ برگزار مي  شود و 
محل اجراي آن هم كنترل شده است و بارم  بندي دارد 
مي  توان گفت تا حدودي شبه استاندارد است و روي آن 

تأكيد وجود دارد. 
پس اين معدل هاي پايي�ن واقعيت دارد! 
سؤال اصلي اين اس�ت كه دليل اين افت 

فاحش دانش آموزان چيست؟
مي  توانيم چند علت در اين خصوص بگوييم كه ش��ايد 
همه علت ها نباشد و وزن اين علت ها هم يكسان نيست 
و بايد ضريب هاي متفاوتي به هر يك از آنها بدهيم. اول 
بايد سهل يا دشواري س��ؤالات را بررسي كنيم. بالاخره 
س��ؤالات امتحانات نهايي نس��بت به امتحانات داخلي 
معمولاً دقيق تر است، تمام كتاب را در برمي  گيرد، شبيه 
كنكور است و دقت بالايي را مي  طلبد؛ در اين شرايط بايد 
بررسي كنيم اگر ما امسال س��ؤال فيزيك داريم، چند 
درصد دانش آموزان در سراسر كشور به بعضي از سؤالات 
اصلاً پاسخ ندادند. اگر اين درصد بالا باشد، نشان مي  دهد 
سؤالات ما استاندارد نيس��ت. مثلًا اگر حدود 80 درصد 
از دانش آموزان به يك س��ؤال اصلًا پاسخ ندادند نشان 
مي  دهد اين سؤال استاندارد نيس��ت. پس بايد بررسي 
كنيم آيا سؤالات در حد انتظار و نرمال هست يا نه، چون 
طراحي سؤال خودش يك فن و علم است و آزمون سازي 
و طراحي سؤال بايد متوسط دانش آموزان را پوشش دهد، 
يك سؤال يا دو سؤال سخت و چند سؤال آسان داشته 

باشد، ولي كلاً توزيع زنگوله اي يا نرمال داشته باشد. 
علت ديگر اين اس��ت كه ما در چند س��ال اخير شاهد 
نابرابري هاي ش��ديدي در آموزش  وپرورش هس��تيم. 
آمده  ايم مدارس را غربال كرده  ايم، يك دسته مدارسي 
داريم كه اسم آن را مدارس سرآمد گذاشته  ايم و در اين 
مدارس دانش آموزان با نمره هاي بالا جمع مي  ش��وند. 
معمولاً هم متعل��ق ب��ه خانواده  هايي هس��تند كه در 
دهك هاي بالا و دهك های 9 و 10 جامع��ه قرار دارند، 

يعني هم پولدار و متعلق به طبقات بالاتر هستند و هم 
در مدارس سرآمد تحصيل مي  كنند. در مجموع مدارس 
سرآمد يا به معناي واقعي غيردولتي هستند يا مدارس 
دولتي خاص پول  بگير مانند تيزهوش��ان، نمونه دولتي 
يا هيئت امنايي هستند. اينها به اندازه كافي براي بچه ها 
وقت اختصاص مي  دهند، چون شهريه مي  گيرند كلاس 
فوق برنام��ه، كلاس هاي ويژه امتح��ان نهايي و كنكور 
به همراه معلم مضاعف دارند و حتي در تيزهوش��ان ما 
رياضي جبراني و زبان جبراني داري��م كه همه اينها در 
رقابت دانش آموزان اين مدارس ب��ا ديگر دانش آموزان 

تأثيرگذار است. 
چند درص�د از دانش آم�وزان مدارس در 

سرآمد تحصيل مي  كنند؟
ش��ايد حدوداً 14 درص��د دانش آم��وزان ب��ه مدارس 
غيردولتي ها بروند، ولي همه غيردولتي ها جزو مدارس 
سرآمد نيس��تند و ما غيردولتي هم داريم كه معدل آن 
به 10 هم نمي  رسد. مدارس سرآمد مدارس غيردولتي 
و لاكچري هس��تند كه در تهران خيلي زياد و در ديگر 
استان ها هم به تناسب بزرگي و كوچكي استان دو، سه 
 تايي هس��تند؛ به اينها بايد مدارس خاص دولتي را هم 
اضافه كرد كه شامل مدارسي مانند هيئت امنايي  ها، نمونه 
دولتي ها و تيزهوشان مي  شوند كه پول مي  گيرند؛ وقتي 
همه اينها را با هم جمع كنيم، پرپر شايد 15درصد شوند، 
ولي بقيه مدارس ما، مدرس��ه هاي دولتي فراموش شده 
هستند كه معلم متخصص ندارد و تراكم دانش آموز در 
كلاس هاي آن بالاس��ت و ميانگين در كلاس ها دارد به 

35نفر مي  رسد كه اين روي يادگيري تأثيرگذار است. 
بايد حداكثر چند نفر باشد؟ 

براساس آن چيزي كه ش��وراي عالي آموزش و پرورش 
در مطالعات تطبيقي دنيا به آن رسيده اين است كه يك 
كلاس نرمال و خوب بين 19 تا 20 نفر است ولي اكنون 

كلاس هاي ما تا اين عدد تفاوت فاحشي دارند. 
برگرديم به بحث قبلي، موضوع ديگري كه بر تحصيل 
دانش آموزان مؤثر است، نبود معلم متخصص است؛ اول 
اينكه ما معلم متخصص به معناي واقعي كم داريم، معلوم 
نيست معلمي كه شيمي، فيزيك، رياضي يا ادبيات درس 
مي  دهد، حتماً رشته تحصيلي او همين رشته بوده باشد. 
متأسفانه اين تناسب همه  جا وجود ندارد، به خصوص 
در 25 ت��ا 30 درصد مناط��ق آموزش  وپ��رورش ما كه 
روستايي، حاشيه  شهر يا كلاس هاي پرتراكم دور از مركز 
استان هستند، چون معلمان معمولاً تازه كار هستند و 
پراكندگي از مركز استان زياد اس��ت، نمي  توانيم دبير 
متخصص تأمين كنيم، يك دبير مي  رود ادبيات تدريس 
مي  كند اگر رشته او رياضي هم بوده باشد، شيمي و فيزيك 
هم درس مي  دهد، در حالي ك��ه اينها دروس تخصصي 
است و كسي كه رياضي خوانده معلوم نيست بتواند به 

خوبي فيزيك دبيرستان را تدريس كند. 
عامل ديگري هم كه خيلي مي  تواند تأثيرگذار باش��د، 
كمبود معلم اس��ت. ما هر س��ال داريم به شيوه وصله و 
پينه اي آموزش  و پرورش را اداره مي  كنيم. براساس آن 
آماري كه مركز پژوهش ها  اعلام كرده اس��ت، در دوره 
ابتدايي 200 هزار معلم كم داريم، در متوسطه اول و دوم 
هم مجموعاً 100هزار تا كمبود داريم كه نشان مي  دهد 

چيزي بين 300 تا 400هزار معلم كم داريم. 
جاي اين تعداد كمبود معل�م را چطور پر 

مي  كنيم؟
با اضافه  كاري معلمان يا بازنشسته ها، يعني معلمي كه 
بايد 20 ساعت درس دهد، دارد 40 يا 60 ساعت درس 
مي  دهد، چون اضاف��ه  كار مي  گيرد و مي  گوي��د با اين 
گراني هاي امروز ش��ايد يكي، دو تومن اضافه  كار بگيرم 
و به يك زخمي بزنم، ما هم از خداخواس��ته مي  گوييم 
حالا كه رديف استخدامي نداريم، جاي خالي 300هزار 
معلم را با اينها يا بازنشسته ها پر مي  كنيم. بازنشسته اي 
كه 30سال كار كرده، خسته است و انگيزه ندارد. معلمي 
هم كه بالاي 20 ساعت كار مي  كند، درست است كه از 
جانش مايه مي  گذارد، ولي به درد دانش آموز ما نمي  خورد 

و ديگر آن تاب و توان و نيرو و انرژي را ندارد. 
موضوع بعدي كه مي  تواند مؤثر باشد، مدارس دو نوبتي 
است. زماني كه در سال 90- 89 پاي اجرايي نظام جديد 

رفتيم، چيزي حدود 10 ت��ا 15 درصد مدارس ما نوبت 
دوم بودند، اما اين عدد الان به نظر بالاي 30 تا 40 درصد 
رسيده است و هر چه مدرسه هاي نوبت دوم بيشتر شود، 
س��طح يادگيري دانش آموز پايين تر مي  آيد. كلاس ها 
بايد صبح برگزار ش��ود تا انرژي وجود داشته باشد. بعد 
هم ظرفي��ت يادگيري دانش آم��وزان در 60 دقيقه 45 
دقيقه است، يعني وقتي مي  شود 46 دقيقه دانش آموز 
قفل مي  كند و آمادگي، تمركز و توجه خود را در يادگيري 

از دست مي  دهد. 
در همه مقاطع ظرفي�ت تحصيل اينگونه 

است؟
در ابتدايي كمتر است و بايد كلاس هاي ما 40 دقيقه اي 
باشد. در متوسطه كه بچه ها مقداري بزرگ تر هستند به 
همان 45 تا 50 مي  رس��د، ولي چون امروز مدرسه بايد 
بعد از ظهر دانش آموز بگيرد، هم��ه را دو زنگه كرده  ايم، 
يعني يكساعت و نيم بچه را سركلاس معطل مي  كنيم 
از زنگ هاي تفريح آن هم زديم تا بچه هاي بعدازظهر كه 

مي  آيند، به شب نخورند. 
نكته بعدي اين است كه حجم كتاب هاي درسي و جدول 
برنامه هاي هفتگي بچه ها با تقويم آموزش��ي س��الانه 

تناسب ندارد. 
حتي با وجود تغييراتي كه اخيراً در كتاب ها 

انجام شده است؟
بله! ما كتاب ها را براي 36 هفته طراحي كرده  ايم، يعني 
گفته  ايم سال تحصيلي 9ماه است. هر ماهي چهار هفته 
كلاس تشكيل شود و پيش بيني كرده  ايم 144 ساعت 
درس داده مي  شود. براي اين 144ساعت كتاب طراحي و 
محتوا توليد كرده  ايم. به غير از بدي آب  و هوا، آلودگي هوا، 
دو روز كرونا و سه روز فلان تعطيلات، نزديك امتحانات 
هم بچه ها نمي  آين��د و معلم هم ك��ه نمي  تواند كلاس 
جبراني بگذارد. به جاي آن در يك جلسه به جاي چهار 
جلسه درس مي  دهد، بعد نتيجه همه اينها خودش را در 

افت تحصيلي نشان مي  دهد. 
بحث بعدي اين است كه شيوه هاي ارزشيابي ما هم غلط 
است. ارزشيابي پژوهش  محور نيست. كلاس شلوغ است، 
چون شلوغ است، معلم پشت  سر هم درس مي  دهد. در 
حالي كه ما مي  گوييم مطالب يك رابطه افقي و عمودي 
با هم دارند و برنامه تحصيلي يك علم اس��ت. درس اول 
پايه درس دوم است. اگر مفهوم درس اول را در رياضي 
ياد نگيري نمي  تواني درس بعدي را ياد بگيري. وقتي من 
دارم پشت  سر هم به بچه ها درس مي  دهم و پرسش هم 
نمي  كنم كه ببينم اين درس قبلي را بچه ها يادگرفته اند 
يا نه و اگر ياد نگرفته اند، بايد دوب��اره آنها را تكرار كنم، 
اما ش��لوغي كلاس موجب شده به ارزش��يابي بي  توجه 
باش��يم و معلم ها چيزي به اسم ارزش��يابي تدريجي و 
تبييني ندارند كه از اصول آموزش است. مشخص است 
دانش آموزان چيزي ي��اد نمي  گيرند، حالا بچه  هايي كه 
پولدار هس��تند، وقتي درس  شان عقب است، يك معلم 
خصوصي مي  گيرند، ولي 90 درصد بچه ها چنين امكاني 
ندارند؛ در مجموع شلوغي كلاس موجب شده ارزشيابي 

واقعي نداشته باشيم. 
بحث هاي بعدي كه مي  توان��د در زمينه افت تحصيلي 
دانش آموزان تأثيرگذار باشد، اين واقعيت است كه تعداد 
عناوين جدول برنامه درسي ما نسبت به ديگر كشورها 
خيلي زيادي دارد. براس��اس مطالعات در دنيا ميانگين 
عناوين شش عدد است، ولي در ايران 10 تا عنوان درس 
براي دانش آموزان داريم . در حالي كه خيلي از اين درس ها 
مهارت اجتماعي، سياس��ي، زندگي يا س��واد خواندن، 

نوشتن يا حساب كردن آنها را افزايش نمي  دهد. 
بحث مهم بعدي، نبود تجهيزات آزمايشگاهي و كارگاهي 
است. اگر بررسي كنيد بچه ها در دروس علوم پايه نمرات 

خيلي پاييني دارند. 
يعني پايين تر از خواندن و نوشتن؟

بله. همين 12 را هم اگر گرفتند به لطف ادبيات، ديني و 
قرآن بوده و اگر دروس عمومي را هم كنار بگذاريد، معدل 
قطعاً زير 10 مي  شود. البته اين معدل هم معدل كتبي 
است، ولي معدل كل شامل يكسري دروس مي  شود كه 
امتحان نهايي ندارد و هر چند تعداد كمي دارند، ولي نمره 

آنها در معدل كل مي  آيد. 

دليل اينكه دروس تخصصي معدل پاييني دارد، اين است 
كه اين دروس بايد آزمايشگاه و كارگاه داشته باشد، ولي 
كارگاه ها و آزمايشگاه ما تعطيل است؛ متأسفانه دروس 
آزمايشگاهي هميشه مورد كم لطفي واقع شده اند، خيلي 
از مدارس يا آزمايشگاه ها يا متصدي آزمايشگاه ندارند 
يا معلم شيمي و فيزيك ما با آزمايش��گاه بيگانه است؛ 
در نمره دادن و ارزش��يابي نيز آزمايشگاه اصلًا محلي از 
اعراب ندارد و جايي براي آن ديده نشده است. خب اينها 
اثرگذار است. طرف فكر مي  كند شيمي را بايد حفظ كرد، 
در حالي كه شيمي را نمي  توان با حفظ كردن آموخت و 
ما معتقديم دروسي مانند شيمي و فيزيك بايد به شيوه 
استقرايي تدريس شود. دانش آموز بايد آنقدر آزمايش 
كند تا خودش از طريق اين آزمايش ها به اين جمع بندي 
برسد كه مثلًا قانون ارش��ميدس يا نيوتن يعني چه؟ يا 
براي قانون آيينه  ها، دانش آم��وز بايد آيينه هاي متعدد 
را سركلاس و در آزمايش��گاه ببيند تا در زمان امتحان 
به خوبي جواب دهد؛ حالا مثلًا در اخبار ديدم كه گفته 
مي  شد 30ميليارد تومان براي تجهيز كارگاه ها تخصيص 
داده شده اس��ت، مگر 30 ميليارد تومان چقدر اس��ت؟ 
بخواهيم يك دستگاه CNC براي يك هنرستان بخريم 
بايد 10ميليارد تومان پول بدهيم و 6 هزار هنرستان هم 
داريم، با 100ميليارد تومان كه نمي  شود هنرستان هاي 
كش��ور را تجهيز كرد، پس در مجموع ما آزمايش��گاه، 

تجهيزات كارگاهي و آموزشي نداريم. 
اينك�ه اخي�راً در ش�بكه ش�اد برخي از 
آزمايش ها شبيه سازي شده چقدر مفيد 

است؟
نمي گويم اين بد است، ولي كامل كننده نيست. اين مكمل 

يادگيري است ولي به تنهايي جواب نمي  دهد. 
موضوع بعدي كه موجب مي  شود معدل ها پايين بيايد، 
اين اس��ت كه معلم هاي م��ا بي  انگيزه هس��تند. چون 
400هزار معلم كم داريم رفته  ايم در روس��تا و مناطق 
دور دست معلم خريد خدمات و حق  التدريس گرفتيم.  
اين فرد هنوز به آينده شغلي خود اميدوار است، هر روز 
در سرويس��ي كه مي  رود و می آيد، نگران است و از خود 
سؤال مي  كند قرار است استخدام شوم يا نه و با اين حقوق 
چطور زندگي كنم. اين معلمي ك��ه انگيزه و دل و دماغ 

ندارد نمي  تواند مايه بگذارد. 
بحث بعدي اين است كه نظارت باليني آموزش  و پرورش 
هم متأسفانه به صفر رسيده است، يك زماني در استان ها، 
شهرستان ها و روستاها چيزي به نام راهنمايي تعليماتي 
داشتيم كه الان اسم آن را راهبر آموزشي كرده اند و اين 
فرد دانه  به  دانه كلاس ها را سركشي مي  كرد تا ببيند مثلًا 
معلم اين هفته درس خود را داده اس��ت، چند درصد از 
دانش آموزان درس را بلد هستند، چه كساني بلد نيستند 
و اينها را به اداره كل شهرستان يا منطقه گزارش مي  كرد. 
آن معلم را مي  خواس��تند، بررس��ي مي  كردن��د، تذكر 
مي  دادند. ما متأسفانه آن اهرم تشويق، تنبيه و نظارت 
باليني را از دست داده  ايم و الان بايد بگويم كه 90 درصد 
از مدارس ما به امان خدا رها شده اند. كسي هم نيست بر 
آنها نظارت كند. بالاخره نظارت و بازرسي اثرگذار است 
و بايد اينها را از طرق ممكن بررس��ي و پايش كنيم. اگر 
نيرو نداريم هم اوليا را بسيج كنيم و چنين ظرفيتي هايي 

وجود دارد. 
يكي از ظرفيت  هايي كه در آموزش  و پرورش ابتر مانده 

و ما الان داريم برنامه هفت��م را تدوين مي  كنيم، محلي 
از اعراب ندارد، گروه هاي آموزشي و انجمن هاي علمي 
است. اينها خيلي مي  توانند مؤثر باشند، همانطور كه در 
دانشگاه ها گروه داريم و براي رتبه  بندي نياز است بايد در 
مدارس و به تبع آن در منطقه و شهرستان اين گروه هاي 
آموزشي را داشته باشيم. اين گروه هاي آموزشي معلم ها 
را هم آموزش مي  دهن��د و هم كارهاي آنه��ا را ارزيابي 
مي  كنند. اينها مي  روند كلاس معلم را بررسي مي  كنند، 
ول��ي الان به گروه هاي آموزش��ي ني��رو تخصيص پيدا 
نمي  كند. انجمن هاي علمي را در آموزش  و پرورش فعال 
نكرده  ايم، در حالي كه اينها موجب مي  شود معلمان انگيزه 

پيدا كنند تا معدل بالا رود. 
خب با وجود اين وضعيتي كه از مشكلات 
آموزشي كشور تصوير كرديد، باز هم شاهد 
هستيم در المپيادها دانش آموزاني داريم 
كه مقام هاي خوبي هم به دست مي  آورند. 
المپيادها اولاً حركت انفرادي اس��ت و بعد هم اگر رصد 
كنيد، اين بچه ها يا متعلق به تيزهوش��ان ي��ا برخي از 
مدارس غيردولتي س��رآمد هس��تند. اينه��ا هم برخي 
تخصصي هس��تند، مثلًا بعضي از مدارس تيزهوش��ان 
صرفاً در المپياد، شيمي، فيزيك يا رياضي فعال هستند 
و بعد از آن هم به شكل ويژه براي اين افراد كار مي  شود، 
مثلاً ما يك مركزي زير نظر تيزهوشان داريم كه سازمان 
ملي اس��تعدادهاي درخش��ان بود و الان ش��ده باشگاه 
دانش پژوهان جوان و اصلًا از بچه پول مي  گيرد و استاد 
ويژه المپياد مي  آورد. بالاخره در كشور علامه حلي تهران 

هميشه در اين زمينه رتبه  آور بوده است. 
اين مدارس س��رآمدي كه گفتم 15 درص��د و اگر ريز 
ش��ويم خوب هاي آن به 10 درصد هم نمي  رسد، همه 
معدل 19 به بالاها را جمع مي  كنند. حالا مثلًا اگر شما 
بخواهيد در انرژي اتمي فرزند خود را ثبت  نام كنيد، اول 
بايد معدل بچه شما بالا باشد كه هيچ، بعد برويد آزمون 
ورودي دهيد. در آزمون ورودي هم به شكلي مي  چينند 
كه برويد التماس كنيد بچه شما را با كلي پولي كه از شما 
مي  گيرند، ثبت  نام كنند. بعضي از تيزهوشان ما نيز همين 
 گونه است، يعني هم معدل ورودي و هم نمره بالا آزمون 
ورودي نياز است. در اين 100 نفر كه با اين شدت و حدت 
قبول شدند، مي  خواهيد پنج نفر پيدا نشود كه در المپياد 

رتبه بياورد؟ 95 درصد ديگر دانش آموزان چه. 
يكي از نكاتي كه اتفاقاً موجب افت تحصيلي مي  ش��ود، 
همين بي  انگيزي دانش آموزان در نتيجه اين بي  عدالتي 
اس��ت. ما مدارس عادي دولتي را م��ورد بي  مهري قرار 
داده  ايم و متأسفانه دانش آموزان آنها دانشگاه هاي خوب 
نصيبشان نمي  شود، دانشگاه هاي خوب و رتبه هاي يك 
تا 40 متعلق به همين دانش آموزان مدارس بالاس��ت، 
بعد م��دارس عادي ما 3 درص��د اين رتبه ه��ا را آن هم 
احتمالاً در رشته هاي علوم انس��اني به خود اختصاص 
مي  دهند. دانش آموز مي  گويد من كه دانشگاه هاي خوب 
را نمي  آورم، پيام  نور و دانش��گاه آزاد را هم كه پدرم پول 

ندارد  بفرستد، پس براي چه تلاش كنم؟
اگر بررس��ي كنيد پوش��ش تحصيلي در متوسطه دوم 
80درصد است، يعني اصلًا 20 درصد بچه هاي ما ديپلم 
نمي  گيرند و با ديپلم ناقص مدرس��ه را رها مي  كنند، يا 
دختر است و ازدواج مي  كند يا پسر است كه ترك تحصيل 
مي  كند. البته الان متأسفانه در روستاها هم سن ازدواج 
بالا رفته و نمي  توانيم بگوييم حتماً ازدواج مي  كنند، بلكه 
آنها هم ترك تحصيل مي  كنند تا به پدر و مادر در خانه 
كمك كنند. آن كس��ي كه آقا است هم به شهر ديگري 
مهاجرت مي  كند؛ يك آماري ديدم كه گفته ش��ده بود 
براساس آمار سرشماري سال 95 ما 21 هزار نفر بي  سواد 
و كم  س��واد داريم. عددي كه اخيراً داريم هم 560 هزار 
نفر كودك لازم التعليم در دوره ابتدايي اس��ت كه اصلًا 

مدرسه نمي  روند. 
بعد از كرونا اگر امتحان بگيريد، قطعاً معدل ما رو به بالا 
نبود و رو به  پايين خواهد بود، چون خيلي از بچه ها كه 
شايد به شبكه شاد دسترسي نداشتند، علاقه اي به آن 
نداش��تند يا معلم بالاي س��رآنها نبوده، نمي  توانند اين 

عقب  ماندگي ها را جبران كنند. 
اينك�ه از كنك�ور درس ه�اي عموم�ي 
حذف شده، چه مقدار در ميزان سوادآموزي 

دانش آموزان تأثيرگذار است؟
من نمي  دانم شوراي عالي انقلابي فرهنگي چگونه قرار 
اس��ت اين مصوبه را اجرا كند، ولي براساس قانوني كه 
در مجلس مصوب شد، سه س��ال پاياني بايد امتحان 
نهايي برگزار ش��ود تا نمره اي كه دانش آموزان در اين 
مقاطع مي  گيرند، قابل استناد باشد و جايگزين دروس 
عمومي شود. كنكور هم به شكل تخصصي در دو نوبت 
در سال برگزار شود. در مجموع اين طرح شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي را يك قدم رو به جلو مي  دانم، ولي هنوز 
نابرابري ها و مشكلات سرجاي خودش هست و استرس 
از بين نم��ي  رود، ولي اين دغدغه كه مطرح ش��ده بود 
دروس عمومي مورد فراموشي بچه ها قرار مي  گيرد به 
ش��رط اينكه امتحانات نهايي دروس عمومي را جدي 
بگيريم و امتحانات را اساسي و استاندارد برگزار كنيم، 
اتفاقاً يك امتيازي اس��ت كه در آن مدرس��ه و آموزش 
 و پرورش مورد توجه قرار مي  گي��رد.  بچه هاي پولدار 
و مدارس بالا مي  گفتند كه مدرس��ه اصلًا مهم نيست، 
اينجا را ول كنيد. تيزهوشاني ها مي  گفتند رها كنيد و 
كلاس كنكور برويد. مدير و معلم مدرسه هر چقدر داد 
مي  زد و مي  گفت بياييد س��ركلاس مي  گفتند ما يك 
10 هم بگيريم، قبول است، مهم كنكور است. ولي الان 
سوابق تحصيلي دارد اهميت پيدا مي  كند، به شرطي 
كه آموزش  و پرورش امتحانات يكسان برگزار كند و به 
جاي يك  سال در سه  سال برگزار شود تا به اين دروس 

اهميت داده شود. 
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پیراهن سیدالشهدا 
نماد تبیین معارف شیعي مي شود

دبي�ر مجم�ع جهان�ي حض�رت علي اصغ�ر)ع( گف�ت: ب�ا 
توج�ه ب�ه كاره�اي مطالعات�ي ص�ورت گرفت�ه، پيراه�ن 
سيدالش�هدا)ع( به نماد تبيين معارف ش�يعي تبديل مي ش�ود. 
داوود منافي پور، دبير مجمع جهاني حضرت علي اصغر)ع( گفت: امروز 
تمام مكتب ها مي دانند كه نماد در نش��ان دادن يك چيز مهم اس��ت. 
مس��يحيت با نماد صليب تمام مفاهيم خود را منتق��ل مي كند. امروز 
تمامي كمپاني هاي بزرگ تجاري هم با يك نمادي، برند خود را نشان 
مي دهند، اما ما شيعيان به خصوص در مورد واقعه عاشورا نمادي نداريم.  
وي ادامه داد: اگر امروز يك نماد در دنيا مطرح شود، قطعاً در يك  كشور 
و س��پس ش��هرهاي آن و در نهايت به داخل خانه ه��اي آنها مي رود و 
آنجاست كه اثرگذاري آن نماد را خواهيم ديد، لباس سيدالشهدا )ع( 
بيانگر مظلوميت اين امام اس��ت و اين لباس مي تواند جاي خالي نماد 
كربلا را براي ما در دنيا پ��ر كند.  منافي پور با اش��اره به اينكه اجلاس 
بين المللي نخبگان منابر شيعه از نظر موضوع، اهداف و شركت كنندگان 
بي نظير است، گفت: در اين اجلاس، قرار است از يك نماد بزرگ و قوي 
و تا به حال پنهان شده براي بصيرت شيعه و تمام مسلمانان و همه ملل 
رونمايي شود تا ش��رايط بروز اس��لام اهل بيت )ع( فراهم شود. بعد از 
40سال از انقلاب اس��لامي، رهبر معظم انقلاب بعد از اربعين 1401 
»اسلام اهل بيت )ع(« را بيان كردند كه ظرافت خيلي زيادي داشت، زيرا 
لطافت اسلام و مظلوميت اهل بيت )ع( به ويژه امام حسين)ع( را نشان 
داد.  وي در توضيح بيشتر ويژگي هاي پيراهن امام حسين)ع( به  عنوان 
يك نماد و با اش��اره به مطالعات صورت گرفته در اين رابطه گفت: سه 
روز قبل از شهادت حضرت زهرا، اين پيراهن توسط ايشان به حضرت 
زينب)س( اهدا شد تا در روز عاشورا به امام حسين )ع( دهد. در روايت 
داريم كه مي فرمايند وقتي امام حس��ين)ع( لباس خواست، اين لباس 
ابراهيم خليل را به او بده و بدان كه س��اعاتي بعد ايشان به فجيع ترين 
شكل از سوي نامردان به ش��هادت مي رس��د. اينكه چرا اين لباس به 
حضرت زينب داده شد و چرا گفته ش��د قبل از شهادت امام به ايشان 
داده شود، سؤالاتي اس��ت كه پر از نكات مهم است.  منافي پور با اشاره 
به اينكه در اجلاس بين المللي منابر شيعه با حضور 800 نفر از اساتيد 
دانشگاه، نخبگان، هنرمندان و اهل فن از اين نماد رونمايي خواهيم كرد 
و اين موضوع را به نقد مي گذاري��م، گفت: اين اجلاس پنجم بهمن ماه 
همزمان با روز ش��هادت امام هادي )ع( در حرم امام رضا )ع( در مشهد 
برگزار مي ش��ود. در اين اجلاس سه كارگروه ش��امل خطبا، محققان، 
اساتيد دانشگاه، نخبگان حوزه هنر و شعر و همچنين نخبگان بين الملل 
تشكيل خواهد شد. در مجموع 150 مهمان خارجي از 60 كشور جهان 
به صورت حضوري و مجازي در اين اجلاس ش��ركت مي كنند.  رئيس 
مجمع جهاني حضرت علي اصغر)ع( تصريح كرد: س��ايتي به نش��اني 
mavadat. ir طراحي شده است تا در خصوص اين اجلاس اطلاع رساني 
كند و سپس نيز بناست از طريق اين سايت فراخوان توليد مقاله و آثار 

هنري در اين خصوص اعلام شود. 

سجاد آذري
   گفت و گو

حسین سروقامت

چرا � حتي در عصر رسانه هاي ديجيتال � كتاب و كتابخواني 
مهم است؟

چون كتاب ش�فابخش است؛ اس�ترس داريد؟ شب ها با قرص 
خواب مي خوابيد؟ مطالعه كتاب را امتحان كنيد. پيش از خواب 
چند ورق از كتابي را كه دوست داريد، بخوانيد. سپس آن را به 

عادت هميشگي خود مبدل كنيد. 
چون كت�اب بهتري�ن مونس آدمي اس�ت؛ آم�وزش مي دهد، 
راهنمايي مي كند، غم و اندوه را از ميان برده، شادمان مي سازد، 
دايره لغات را بهبود مي بخش�د، اميدواري داده و ابتكار عمل 

ايجاد مي كند. 
چون كتاب قدرت مي آفريند؛ قواي مغ�زي را تقويت مي كند. 
دست آدمي را براي گفت وگو پر مي كند. دانش انسان را به روز 

ساخته، تجربيات ديگران را در اختيار وي مي نهد. 
چون كتاب حيات بخش اس�ت؛ با ايجاد روند مه�م يادگيري، 
خلاقيت، تفك�ر و دانش زندگي را غنا بخش�يده، از ما انس�ان 

بهتري مي سازد!
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  ش�هروند- تهران: روز ش��هادت حضرت زهرا )س( مردم 
در تشييع شهيدان گمنام س��نگ تمام گذاشتند و قدرشناسي 
خودشان را نس��بت به ش��هيدان به نمايش درآوردند.  اي كاش 
مسئولان هم قدر اين مردم فهيم را بيش��تر بدانند. چند مدتي 
اس��ت كه قيمت دلار بالاي 40 هزار تومان رفت��ه و هيچ يك از 
مسئولان پاسخگو نيستند و حتي يك برنامه اي براي حل مشكل 
ارز ارائه نمي كنند. همه  چيز در سكوت، نه حرفي زده مي شود و 
نه  مسئولي نسبت به اين گراني واكنش نشان مي دهد. وضعيت 
خودرو كه بدون متولي مانده است و مثل بچه سرراهي هيچ كس 
آن را گردن نمي گي��رد. با اين روند افزايش قيم��ت ارز هم بايد 
منتظر گراني هاي بيشتر باشيم. يك عده  سودجو منتظر افزايش 
قيمت ارز هستند تا اقلام معيشتي مردم را چندين  برابر قيمت 
به مردم بفروشند و سودهاي كلاني به جيب بزنند. از دولت آقاي 
رئيسي كه با ش��عار هاي انقلابي به ميدان آمد، انتظار بيشتري 
مي رفت. رئيس جمهور در جمع مديران وزارت صمت مي گويد 
به مردم بگوييد كه چرا كالاها گران شده است؛ جاي تعجب دارد 
كه چطور رئيس جمهور علت گراني ها را نمي داند! اگر هم مي داند 
چرا خودش مسائل را براي مردم بازگو نمي كند؟! هر مشكلي كه 
هست با مردم صادق باش��ند. اين حجم از بي تفاوتي مردم را به 
ستوه آورده است. مسئولان  تا دير نشده اس��ت كاري براي اين 

مردم فهيم و وطن دوست انجام دهيد. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹۶۸5۳0 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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